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بحران شاگردپروری
... و خط مشــی فکــری آنهــا را در مطالعــات 
اسلام شناسی محافل آکادمیک جهانی راه دادند. این 
مسیر شــاگردپروری در خاطرات نســل های ۴۰ و ۵۰ 
قابل رهگیری است. صدای امثال مطهری از مساجد 
خیابان ایران تا حســینیه ارشــاد و مســجد الجواد و 
جاوید همچنان در گوششان طنین دارد. در آن روزگار 
هدف مشــترک عموم این جامعه فکری، پاسخ گویی 
به گفتمان های غیرتوحیدی رایج و دغدغه شان حفظ 
ارزش های اســلامی و ایرانی شان بود. بودند جوانانی 
کــه در قالــب گعده های شــب قدری شــان و تفریح 
شــب های رمضانی شــان با حضور در این محافل به 
تقویت پایگاه های فکری  خود اهتمام داشــتند. حتی 
آوازه گفتمان های ســیری در نهج البلاغــه در مقابل 
گفتمان های چپ گرایانه نقل مجالس شد. اسرار امثال 
مطهری در طرح جاذبه و دافعه علی، تولید هیجان و 
ایجاد موج نبود، بلکه طرح عدالت اجتماعی اسلامی 
بود. همان نسل، حتی هنگام تحصیل در دانشگاه های 
اروپــا و آمریکا به ترویج و توزیع این دیدگاه ها بی هیچ 
چشم داشــتی پرداختند. امیدشــان به ابتکار مذهبی 
برای اصلاح وضع آن روزشان بود. همبستگی فکری 
میــان دانش آموختگان از ســنتی تا متجــدد، امکان 
هم سویی فکری فراهم کرد. دغدغه همه، فساد رایج 
در ارکان تصمیم گیرنــده و مجریــان آن مقطــع بود. 
آنان نگران رشــد افت وخیزهای کمونیســم در حریم 
اسلامی شــان بودند و نتوانســتند به هجمه های آن 
غالب شــوند. شخصی مانند اســتاد مطهری همواره 
پس از پیــروزی انقلاب می گفت: ما همه تلاشــمان 
را برای خنثی ســازی کمونیســت ها کردیم و نگرانی 
خودش را نسبت به تسلط آنها در آینده متذکر می شد 
و با گذشــت نزدیک به نیم قرن از حادثه شــهادت او، 
میراث به جا  مانده اش در مسیر توجیه مقتضیات زمان 
از ســوی رسانه های رسمی به صورت گزینشی عرضه 
شده و مسیر شــاگردپروری نیز از هم گسست و نام او 
بر ســر کوی و گذر به یادگار ماند. ای کاش با مســجد 
و مدرســه سپهســالار که مبدع نظام آکادمیک علوم 
اســلامی و انسانی و حقوق شهر تهران است که پس 
از شــهادت اســتاد مطهری آن را به نام او نام گذاری 
کردنــد، گامــی در حفــظ حقــوق معنــوی جامعه 
فرهنگی کشــور برداشته شود و محافل شاگردپروری، 
رونق ازدســت رفته را به برکت واقع نگری گردانندگان 

فرهنگی کشور به دست آورد.

ملزومات سیاست گذاری انتخاباتی 
مشارکت محور

آیا بــرای ایجاد اطمینان در میان اقشــار مختلف 
مــردم، با هدف مشــارکت در انتخابــات برنامه ریزی 
کارشناسی شــده چند وجهی، جدی و جامعی انجام 
شــده اســت؟ آیا در تدوین این برنامه ریزی منطبق با 
سیاســت انتخاباتی از مشــارکت گروه ها، چهره ها و 
نیروهای سیاسی اثر گذار و رقیب استفاده شده است؟ 
آیا دســتگاه های ذی ربط قانونی، تبلیغی و رسانه ای 
برای این مهم مرکز توجه قــرار گرفته اند؟ آیا نظرات 
و دیدگاه هــای ایــن نیروهــا در تدوین ایــن برنامه و 
سیاســت گذاری محل توجه جدی قرار گرفته است؟ 
آیا ســازو کارهای قانونمند برای حضور ســلیقه های 
مختلف سیاســی و به ویژه چهره های اثر  گذار و اصلی 
سیاســی کشــور برای حضــور مســتمر و منظم در 
رسانه های مختلف، به  ویژه رســانه ملی تدارک دیده 
شــده اســت؟ یعنی آیا رســانه های مختلف، به ویژه 
صداوسیما، ملزم شده اند برنامه های متنوع در ساعات 
پربیننده با حضور چهره های مشهور و اثرگذار سیاسی 
تولیــد کنند و بر شــور و هیجان انتخاباتــی بیفزایند؟ 
شواهد امر تا امروز بر چنین امری صحه نمی گذارد و 
دعوت از برخی افراد کمتر اثر گذار و صرفا رفع تکلیفی 
برای حضور در برنامه های رســانه های پربیننده مانند 
تلویزیون، نشــانه ای از تغییر رویکرد صدا و سیما لااقل 
تــا این تاریــخ را نمایان نمی کند. رفــع محدودیت از 
برخی چهره هــای مردمی و مقبول بــرای حضور در 
رســانه ملی، قطعا اثر چشــمگیری در ایجاد اعتماد 
به تغییــر رویه ها ایجــاد می کند. برگزاری جلســات 
مناظره گرم، پرشــور، صریح و قانونمنــد هم از دیگر 
ابزارها و پیش شرط ها اســت که فعلا نشانه ای از آن 
دیده نمی شــود. ملزم شــدن دســتگاه های اجرائی و 
نظارتی به مهیا کردن شــرایط بــرای حضور صداهای 
مختلف و سلیقه های موجود در کشور و اعلام روشن 
و رســمی این سیاســت با هدف اطمینان بخشــی به 
اقشار مختلف نیز از دیگر متغیرهای اثرگذار بر میزان 
مشــارکت در انتخابات پیش رو هســتند. امری که به 
به ویژه رسانه های  دلیل فضاســازی های رســانه ای، 
خارج از کشور و نیز سوابق برگزاری انتخابات مجلس 
در سال ۱۳۹۸، با ابهام های زیادی روبه رو است. اعلام 
برنامه هــای نامزدهای ریاســت جمهوری و نیز اعلام 
بخشــی از اعضای کابینه نیز ضمن آنکه به شفافیت 
بیشــتر در فعالیت های انتخاباتــی و در نتیجه آگاهی 
شــهروندان از رویکرد، برنامــه و کارآمدی نامزدهای 
مختلف منجر می شــود، موجب جلب نظر اقشــار و 
ســلیقه های مختلف می شــود. تا ثبت نام نامزدهای 
انتخابات ریاســت جمهوری و پس از آن آغاز رسمی 
فعالیت هــای تبلیغی نامزدهــا، زمان زیــادی باقی 
نمانده اســت؛ اما چنانچه بر اســاس شواهد موجود 
در روال موجود تغییری ایجاد نشود و سیاست گذاری 
مشــارکت محورِ مناســبی صورت نگیرد و ملزومات 
و لــوازم آن فراهم نشــود، همچنان ســردی فضای 
انتخابات خود را تحمیل خواهد کرد. این مسیر منطبق 
با منافع ملی و مصلحت کشــور نیست. آیا برای گذر 
از این شرایط و برگزاری انتخاباتی با مشارکت گسترده 
ملت ایران، عقــلای قوم تدابیر قانونــی و منطبق بر 
مصالح عمومی و منافع ملی را در دســتور کار فوری 

قرار خواهند داد؟
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اگرچــه اصولگرایان تلویحــا اعلام کرده اند در صــورت حضور ابراهیم 
رئیســی در انتخابات ۱۴۰۰، اجماعی بر سر او شــکل خواهد گرفت و دیگر 
نامزدها محلی از اعراب نخواهند داشــت اما مشخصا برخی چهره هایشان 
گفته اند که در هیچ صورت کنار نمی کشــند و حتی در صورت نامزدشــدن 
رئیســی هم کنــار نخواهنــد رفــت. هم زمان بــا افزایش تلاش هــا برای 
متقاعدکردن رئیس قوه قضائیه جهت حضور در انتخابات، منوچهر متکی 
ســخنگوی شــورای وحدت اصولگرایان دو روز پیش گفت: «ســخنگوی 
شــورای وحدت اصولگرایان می گوید نتایج بررســی ها و رصد تحرکات به 
او و همکارانش نشــان می دهد که احتمال حضور ســیدابراهیم رئیسی در 

انتخابات ریاست جمهوری بسیار افزایش یافته است».
نمایندگان مجلس تاکنون دو بار در سه ماه از رئیس قوه قضائیه دعوت 
کردند در انتخابات ۱۴۰۰ حاضر شود. بار اول اسفند ماه با نامه ۲۰۸ امضائی 
و بار دوم چند روز پیش با نامه ۲۲۰ امضائی. اخباری از دعوت تشــکل های 
دانشجویی یا استانی اصولگرا و پویش های مردمی و پیامکی هم رسانه ای 
می شــود که همگی یک خواسته دارند و آن به صحنه آمدن ابراهیم رئیسی 
اســت. مانند اعلام دعوت ۱۴۰۰ نفر از فعالان دانشجویی از آیت االله رئیسی 
برای حضور در انتخابات۱۴۰۰. چندی قبل پیامکی برای برخی از مردم ارسال 
شــده بود که در آن آمده بــود: برای دعوت از حجت الاسلام و المســلمین، 
دکتر سید ابراهیم رئیسی جهت حضور در انتخابات ریاست جمهوری سال 
۱۴۰۰ عدد ۱۴۰۰ را به شــماره ۱۰۰۰۶۰۰۳۰ پیامــک بفرمایید. از اهمیتی که 
برای سرنوشت کشــور قائل شدید ممنون هســتم. یا مثلا اسفند ماه اعلام 
شــد که جلسه ای متشــکل از فعالین فرهنگی و سیاســی استان خراسان 
رضوی در روز پنجشــنبه ۲۱ اسفند ماه به دعوت قرارگاه جهادی عابس ابن 
ابی شبیب شــاکری به منظور تشکیل ســتاد دعوت از آیت االله رئیسی برای 
حضور در انتخابات ریاســت جمهوری در مشهد تشــکیل شده است. یا در 
نامه شــورای هماهنگی اصولگرایان اســتان قم خطاب به حجت الاسلام 
ابراهیم رئیســی آمده بود: «شــورای هماهنگی اصولگرایان اســتان قم به 
عنوان نماینده جمعی از احزاب و جریانات سیاسی اصولگرا و انقلابی شهر 
کریمه اهل بیت، حضرت فاطمه معصومه(س) از جنابعالی درخواســت 
می کند با حضور مؤثر و وحدت آفرین خود در کسوت کاندیداتوری انتخابات 
ریاســت جمهوری ســال ۱۴۰۰ و هم زمان با گام دوم انقلاب، شرایط را برای 
تشــکیل یک دولت جوان و انقلابی جهت تحقق آرمان های بلند بنیان گذار 
نظام مقدس اســلامی، حضرت امام خمینی (ره) و منویات امام خامنه ای 
(ره) مهیا کنید تا ان شاءاالله همان طور که در قوه قضائیه منشأ خیر و برکات 

فراوان شدید، آرزوی دیرینه ملت بزرگ ایران اسلامی محقق شود».
اخیرا هم حجت االله عبدالملکی از چهره های نزدیک به آیت االله رئیسی 
در توییتی با هشــتگ انتخابات ۱۴۰۰ نوشت: «ســلام علی ابراهیم» که این 
توییــت با واکنــش علی نادری مدیــر روابط عمومی قــوه قضائیه روبه رو 
شــد و در پاســخ به عبدالملکی نوشت: «آقای دکتر ســلام لطفا آرزوها و 
علاقه مندی ها رو در قالب خبر اعلام نکنید». عبدالملکی هم در پاســخ به 
نادری نوشت: «سلام برادر این خبر نیست این یک دعوته... کشور به حضور 

آیت االله رئیسی نیاز داره. امیدواریم دعوت مردم رو ببینن و بپذیرن».
اردوگاه اصولگرایی در آستانه هیچ انتخاباتی این قدر بی برنامه، متکثر و 
غیر قابل پیش بینی نبوده اســت. چهره هایی مانند فریدون عباسی و حسین 
دهقــان هــم گفته اند تا آخر می مانند. فریدون عباســی با اشــاره به اینکه 
موافق جمع آوری امضا برای حضور رئیسی در انتخابات نبودم، گفته است: 
«مجلس باید استقلال خود را از قوه مجریه حفظ کند، زمانی که از یک فرد 
دعوت می کنیم تا رئیس جمهور شود، بعد از آن به هر وزیری که او معرفی 
کند یا هر کاری که انجام دهد باید رأی مثبت دهیم و دیگر نمی توانیم نقش 

نظارتی خودمــان را ایفا کنیم. جزء امضاکنندگان نامه به رئیســی نبودم و 
اعتقاد دارم که قوه قضائیه برای برقــراری عدالت در جامعه نیازمند ثبات 
مدیریتی اســت. حالا که شخصی مثل آقای رئیسی که جنسش، جنس قوه 
قضائیه اســت و تجارب خوبی هم دارد و افراد، ســاختار و سازمان آنجا را 
می شناسند، نقاط ضعف و کاستی ها را می داند سریع تر از بقیه می تواند در 
ثبات قوه قضائیه و سالم ســازی آن و آماده کردن برای ســاختن تمدن نوین 
اســلامی قدم بردارد، به نظر من ایشــان در قوه قضائیــه بمانند نظام بهره 
بیشتر می برد تا اینکه به قوه مجریه وارد شود» عبدا... گنجی فعال اصولگرا 
و مدیرمسئول روزنامه جوان هم مشابه همین تحلیل را دارد و در توییتی به 
انتقاد از نامه نمایندگان به رئیســی پرداخته و نوشته: «۲۲۰ نماینده محترم 
مجلس که از جناب رئیســی درخواست حضور در انتخابات کرده اند، حتما 
دلســوزانه است. اما نگاه فرامتنی به درخواســت خود نداشته اند. در نظام 
پارلمانی چنین امری معقول اســت اما در نظام ریاســتی این ســؤال طرح 
می شــود که با فرض پیروزی، فردای انتخابات چگونه می خواهند بر دولت 
نظارت کنند؟». از آن ســو مشخص است که فردی مانند عزت االله ضرغامی 
هم که هشــت سال اســت منتظر چنین روزی است و همه برنامه هایش را 
معطوف به حضور در انتخابات ۱۴۰۰ کرده به این راحتی کنار نخواهد کشید. 
سابقه اظهارنظرهایش در سال ۹۶ هم گواه همین است. او آن زمان خطاب 
به جمنا یا همان جبهه مردمی نیروهای انقلاب نوشته بود: «ضمن استقبال 
از اعلام آمادگی حجت الاسلام والمســلمین آقای رئیسی، امیدوارم حضور 
ایشــان باعث گرمی و رونق انتخابات ریاست جمهوری شود. همان گونه که 
در متن بیانیه ایشــان آمده فارغ بودن از گروه بندی های سیاسی رایج، مورد 
تأکید قرار گرفته که در واقع بر مرزبندی ایشان با جریان نوپای سیاسی جبهه  
مردمی نیروهای انقلاب اســلامی (جمنا) صراحت دارد. از باب تقویت این 
جبهه و پیرو ســخنانم در جلســه مجمع عمومی ۹۶/۱/۲۰، از شما انتظار 
دارم، ضمن احترام به اعلام اســتقلال ایشان و همچنین موضع قبلی شان و 
تمکین نســبت به آن، بر اســاس آیین نامه  صریح خود که مورد پیمان همه 
اعضا بوده اســت در این خصوص تصمیم گیری نمایید. پیشنهاد می کنم به 
جای ایشــان و نفر پنجــم اعلامی که با صراحت مــورد تکذیب و اعتراض 
ایشــان قرار گرفتــه، دو نفر بعدی یعنــی آقایان حاجی بابایــی و نیکزاد را 

جایگزین نمایید» که البته کسی توجهی به این درخواست ضرغامی نکرد!
اما جالب است که چهره های شــاخص تر که قبلا هم سابقه حضور در 
انتخابات را داشته اند تلویحا یا صراحتا گفته اند که در صورت آمدن رئیسی 
کنار خواهند کشــید. احتمالا می دانند که در آن صورت شانســی نخواهند 
داشــت و نمی خواهنــد دوباره مهر شکســت خورده بــرای چندمین بار بر 
پیشانی شان بنشــیند. این چهره ها شامل ســعید جلیلی، محسن رضایی و 
باقر قالیباف اند. چندی قبل به نقل از قالیباف ســه شرط برای آمدنش اعلام 

شده بود که یکی از آنها نیامدن ابراهیم رئیسی بود اگرچه بعدا نزدیکانش 
این شــروط را تکذیب کردند. تســنیم، اســفندماه به نقــل از برخی منابع 
مطلع نوشــته بود کــه قالیباف در حال حاضر با توجــه به احتمال حضور 
رئیسی، بر عدم کاندیداتوری در انتخابات ۱۴۰۰ تأکید دارد. محسن پیرهادی 
عضو هیئت رئیســه مجلس و از چهره های سیاســی نزدیک به محمدباقر 
قالیبــاف همان زمان اعلام کرد بود «قالیباف بنای کاندیداتوری در انتخابات 
ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ را ندارد... و برداشــت من این اســت که با افزایش 

احتمال حضور ابراهیم رئیسی، قالیباف آمادگی کمک به او را دارد».
اطرافیان ســعید جلیلی هــم گفته اند که او در صورت آمدن رئیســی، 
توانــش را در خدمت حمایت از او قرار خواهــد داد. به جز این چهره های 
شــاخص، سعید محمد هم در پاســخ به این سؤال که آیا با حضور آیت االله 
رئیســی در عرصه انتخابات ریاســت جمهوری به نفع وی از رقابت ها کنار 
می روید یا خیر، گفته: «اخیــرا خبرگزاری فارس همین مضمون را کار کرده 
و پاسخ من انتشــار یافته لطفا به همان پاسخ رجوع فرمایید». او به فارس 
گفته بود: «من ابتدا خدمت آقای رئیســی رفتم تا برنامه را با ایشان تنظیم 
کنم. ایشان گفتند که به انتخابات ورود نمی کنند. حتی قبل از آنکه از قرارگاه 
خارج شــوم دوباره از ایشان پرســیدم و گفتند که قصد ورود به انتخابات را 
ندارند. اگر ورود کنند به آقای رئیســی کمک می کنم چون ایشان می توانند 

اجماع خوبی ایجاد کنند و اولویت عدم انشقاق است».
رئیسی بیاید یا نیاید؟

چند وقت قبل خبری منتشــر شــد مبنی بــر اینکه برخــی فرماندهان 
نیروهای مســلح از رئیسی خواسته اند نامزد نشود. این خبر تکذیب شد، اما 
روز گذشــته اســماعیل کوثری هم درباره آن توضیح داده و گفته است این 
موضوع از اســاس کذب است و تکذیب هم شد؛ ســپاه و نیروهای مسلح 
به هیچ عنوان وارد چنین دســته بندی هایی نشده و نخواهند شد. من اطلاع 
دارم که چنین نامه ای خطاب به آقای رئیســی نوشــته  نشــده است. بله، 
فرماندهان نظامی اگر جایی احساس خطر کنند، برای دفاع از انقلاب ورود 
می کنند؛ مثل نامه ای که به آقای خاتمی در دوران اصلاحات نوشــته شد. 
بنــده هم آن نامه را امضا کردم تا هشــدار لازم به رئیس جمهور وقت داده 
شــود. شأن ســپاه بالاتر از این حرف هاست و اینها شــیطنت هایی است که 
کســانی که نمی خواهند یک تفکر انقلابی و جهــادی در رأس قوه مجریه 
قرار بگیرد، مطرح می کنند. عباس ســلیمی نمین نیز که به نظر می رســد از 
حامیان قالیباف اســت، دیروز با اشــاره به اینکه کاندیداهای اساسی جریان 
اصولگرا آقایان رئیسی و قالیباف هستند که هر دو اعلام کرده اند در صورت 
حضور دیگری در انتخابات شــرکت نخواهند کرد، گفته است: مسئله دیگر 
این است که آیا در صورت حضور آقای رئیسی در انتخابات، سود این حرکت 
برای مردم بیشتر است یا حضور او در قوه قضائیه سود بیشتری برای مردم 
دارد؟! این بحث هنوز به نتیجه ای نرسیده است. به عقیده من، آقای رئیسی 
تنها کســی اســت که می تواند اصلاحات در قوه قضائیه را به عنوان امری 
حیاتی ادامه بدهد. بعد از خروج او از این قوه، اصلاحات ســخت تر و کندتر 
خواهد شــد. شــخصیتی مثل او قوه قضائیه را به خوبی می شناسد و امروز 
هــم دارای این ایثار و و فداکاری اســت که با همــکاران لغزش کرده خود 
برخورد کند و این شــجاعت را داشته که در مقابل آنها صف آرایی کند. این 
شجاعت در مدیران گذشته کم رنگ تر بود. مصلحت کشور بیشتر در حضور 
او در قوه قضائیه اســت. با این حال سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان با 
اشــاره به نامه آیت االله موحدی کرمانی به ابراهیم رئیسی برای نامزدی در 
انتخابات ریاســت جمهوری، گفته است مدل انتخابات سال ۹۲ مدل بازنده 
اســت؛ مقصود او حضور بیش از یک نامزد از جریان اصولگرایی در عرصه 

انتخابات است.

شــرق: هیئت رئیســه و شــخص رئیس مجلس که در تاب و تــب انتخابات 
ریاســت جمهوری هســتند تاکنــون در برابــر اتهــام دســت کاری جــداول 
بودجه توضیــح درخوری ارائــه نداده اند البته زمانی که جدولی اشــتباهی 
در خبرگــزاری ایرنا منتشــر شــد حتی لحظــه اي درنگ نکردنــد و تهدید به 
شــکایت و حملــه به آن رســانه تــا جایی پیــش رفت که خبــر از خروجی 
حذف شــد و صداوســیما نیز در اخبار خود عذرخواهی و حــذف خبر ایرنا را 
طوری پوشــش داد که گویی دســت کاری در جــداول به طور کل خبری کذب 
بوده است. حال طرفداران رئیس مجلس و مدافعان این دست کاری معتقدند 
نقدهای این روزها از نوع بازی سیاســی اســت و معترضان به سوءاســتفاده 
قالیبــاف از موقعیت خود در دســت کاری جداول بودجــه، به قصد تخریب 

انتخاباتی وارد میدان شده  اند.
در همین رابطه مجتبی توانگر، نماینده تهران در حســاب کاربری خود در 
توییتر نوشته اســت: «آقای صادق محصولی، دبیرکل محترم حزب پایداری! 
ظاهرا تمایل دارید در انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ نقش فعال ایفا کنید. 
سلمنا ولی بدانید و به نمایندگان همراه خود در مجلس تفهیم کنید که مسیر 
پاستور از تخریب ناجوانمردانه بهارستان نمی گذرد». مجتبی رضاخواه، عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس نیز در مقام دفــاع از قالیباف قرار گرفته و 
طیف پایداری و رقبای درون جریانی را مورد توجه قرار می دهد. او در واکنش 
به این ماجرا می گوید: «چرا اســامی کسانی که مدعی شفاف سازی هستند با 
گذشت یک هفته منتشــر نمی شود؟ موارد دســت کاری چه چیزهایی است 
و کجا در جداول دســت کاری شده؟ همین مسائل نشــان می دهد که در این 
موضوع سیاسی کاری می کنند». منظور توانگر و رضاخواه از نمایندگان همراه 
و پایداری هــا به فــردی چون علی خضریان بازمی گردد کــه از همان ابتدا به 

افشاگری در این زمینه پرداخته است.
محرز بودن تخلفات صورت گرفته در بودجه ۱۴۰۰

باتوجه به توجیه های چند روز اخیر مدافعان قالیباف که سیاسی دانســتن 
انتقادات و روال عادی قلمدادکردن دست کاری در جداول را در پیش گرفته اند، 
علی خضریان، نماینده مجلس شــورای اسلامی در رشته توییتی تأکید کرد با 
توجــه به محرزبودن تخلفــات صورت گرفته در بودجه ۱۴۰۰ توســط عده ای 
معدود، بهترین اقدام رســیدگی به تخلفات انجام شــده در مســیر صحیح و 

منطقی آن جهت عدم تکرار این تخلفات در سال های آینده است.
علی خضریان نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در یازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی در این رشــته توییت نوشت: با 
توجه به عدم پاســخ گویی آقایان قالیباف و نادران نسبت به تغییرات گسترده 
ارقام و اعــداد جداول بودجه ۱۴۰۰ پس از رأی گیری لایحه در صحن مجلس 
و همچنین تلاش همه جانبه عده ای برای برخورد سیاســی و رسانه ای با این 

موضوع، مطالبی را جهت تنویر افکار عمومی بیان می کنم.
او ادامه داد: آنچه کاملا مشــخص اســت اینکه نمایندگان مجلس در ۲۶ 
اسفند ۱۳۹۹ در آخرین جلسه ســال، کلیه تبصره ها، احکام و جداول بودجه 
را براساس ایرادات شــورای نگهبان برطرف و تصویب کردند و ۲۷ اسفند نیز 
رئیس مجلس رســما قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ و جداول آن را طی نامه های 

جداگانه به رئیس جمهوری ابلاغ کرد.خضریان افزود: این درحالی اســت که 
در جلسه ۲۶ اســفند ۱۳۹۹ جناب محســن زنگنه طی اخطار قانون اساسی 
دربــاره اینکــه برخلاف وعده  کمیســیون تلفیق هیچ جدولی بــه نمایندگان 
داده نشــده و رأی گیری درحالی اســت که نمایندگان هیچ اطلاعی از جداول 
ندارند، تذکر می دهد. این نماینده مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: رئیس 
کمیســیون تلفیق بودجه نیز در پاسخ ضمن رد تذکر، مدعی شد «جداول» در 
پیوست موجود است و تأکید می کند: «الان هم که آن را می فرستیم اصلاحات 
«جداول» را فرستاده ایم... قبل از ابلاغ بودجه به دولت، تمام ردیف ها، جداول، 
تغییرات متفرقه و همه اصلاحات، احکام بودجه انجام شده و مصوب است».
خضریان گفــت: وقتی جناب نــادران با صراحت اعــلام می کند جداول 
اصلاح شــده در پیوســت موجود اســت و الان که آن را می فرســتیم شورای 
نگهبان، اصلاحات جداول را هم فرستاده ایم و اصلاحات انجام شده و مصوب 
اســت؛ یعنی از ۲۷ اســفند ۹۹ که قانون بودجه ۱۴۰۰ رســما به دولت ابلاغ 
شــد، موضوع بودجه در همه ابعاد خاتمه می یابد. وی تصریح کرد: بنابراین 
کســانی که با این تفصیــل از فردای ابلاغ قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ به دولت 
تا ۱۴ فروردین در طبقه نهم ســاختمان شیخ فضل االله مجلس در حال تغییر 
ردیف های بودجه بودند، باید پاســخ گو باشند که چه کرده اند؟ و بعد از همه 
ایــن مراحل چــه کاری روی بودجه ۱۴۰۰ انجام می دادنــد؟ این همه تناقض 
از کجاســت؟ این نماینده مجلس شورای اســلامی افزود: متأسفانه مشاهده 
می شــود برخی تحت عنوان رویه بودن این اتفاقات در ســال های گذشته، به 
دنبال توجیه این تخلفات هستند؛ سال های گذشته هرطور بوده دلیل نمی شود 
همان رویه غیرقانونی در مجلس با ادعای انقلابی گری ادامه داشته باشد. او 
ادامه داد: آقایان چه اختیاری داشــتند که حــق قانون گذاری نمایندگان را به 
یک جمع چند نفره تفویض کنند؟ این حرف ها در تناقض کامل با حرف رئیس 
کمیســیون تلفیق بودجه در جلسه ۲۶ اسفند اســت که اعلام کرد جداول تا 
فردا و همراه با قانون بودجه به دولت ابلاغ خواهد شــد. خضریان تأکید کرد: 
با توجه به محرز بودن تخلفات صورت گرفته توســط عده ای معدود، بهترین 
اقدام رسیدگی به تخلفات صورت گرفته در مسیر صحیح و منطقی آن جهت 
برخورد با متخلفان و همچنین رفع ایرادات احتمالی قانونی جهت عدم تکرار 

این تخلفات در سال های آینده است.
دســت کاری بودجــه به نفــع اشــخاص حقیقــی و حقوقــی قابل 

چشم پوشی نیست
مخاطب اصلی این توییت ها الیاس نادران، رئیس کمیسیون تلفیق مجلس 
با تأکید بر اینکه «بودجه دســت کاری نشده است»، گفته بود: «همه تغییرات 
اعمال شــده بر بودجه، با هماهنگی شــورای نگهبان انجام گرفته است». او 
توضیح داده است: «به اطلاع مردم شریف ایران می رسانم که آنچه در فضای 
مجازی پخش شده کذب محض است اطمینان می دهم آنچه انجام می شود 
در چارچــوب اختیارات قانونی بوده اســت». احمد توکلی، رئیس ســازمان 
دید بان شــفافیت و عدالت نیز توضیحات او را ابهام زدا و قانع کننده دانســته 
بود، هرچند در گفت وگویی که دیروز با ایلنا داشته، درخصوص تغییرات مورد 
ادعای نمایندگان پیرامون لایحه بودجه ســال ۱۴۰۰ گفت: با مواردی که اشاره 

کردم، انجام تغییرات مســبوق به سابقه است اما اگر جهت گیری در تغییرات 
شخصی یا حوزه ای باشــد یا به نفع اشخاص حقوقی خاص باشد، حتما باید 
مؤاخذه شود. توکلی پیش از این نیز در نامه ای به قالیباف نوشته بود: جدای از 
اشکال اصولی و نواقص قانونی و محدودیت های تحمیلی اقتضائی در مسیر، 
آن چیز کــه اهمیت ویژه دارد، تغییر ارقام در جهــت منافع فردی و یا منافع 
اشــخاص حقیقی و حقوقی خاص است که خیانت بوده و به هیچ وجه قابل 

چشم پوشی نیست.
دست بردن در بودجه تا حالا اتفاق نیفتاده است

هرچند حامیان قالیباف دســت کاری بودجه را امری عادی جلوه می دهند 
اما بهرام پارســایی نماینده پیشین مجلس گفته است: متأسفانه در یک رفتار 
غیرمرســوم، بودجه ای که در ســال ۹۹ مراحل تصویب و تأیید نهایی شورای 
نگهبان را گذرانــده، تغییر کرده و در این میان عــده ای به جای عذرخواهی و 
پاســخ گویی، به بدترین شکل از این کار دفاع هم می کنند. پارسایی خاطرنشان 
کرد: دســت بردن به بودجه ای که مراحــل تصویب و تأیید خود را طی کرده و 
برای اجرا به دولت ابلاغ شده، پدیده ای است که تا حالا اتفاق نیفتاده است. در 
مجلسی که خودش قانون گذار است و باید بر قانون اساسی نظارت کند، طبق 
میل و نظر اشــخاصی مجلس را دور می زننــد و با این کار به وجهه و جایگاه 
مجلس آسیب می زنند. وی با بیان اینکه سابقه  نداشته است که به این شکل 
چند نفر در بودجه دســت ببرند، تأکید کرد: ممکن بود افرادی پیشنهاد بدهند 
و در کمیسیون تلفیق تصویب شود و به صحن مجلس بیاید ولی بعد از طی 

مراحل قانونی، نخستین بار چنین اتفاقی درباره بودجه رخ داده است.
محمدجواد حق شناس، فعال سیاسی اصلاح طلب نیز در این رابطه گفته 
است: اولین نهادی که باید به این بی قانونی رسیدگی کند، خود مجلس است. 
متولی مجلس و قانون، نمایندگان فعلی مجلس و هیئت رئیســه و در صدر 
آنها رئیس مجلس است. جلال میرزایی، نماینده سابق مردم ایلام در مجلس 
شورای اســلامی نیز در این زمینه خاطرنشان کرد: در جامعه وقتی مسئله ای 
مطرح می شــود، جار وجنجال رسانه ای، اصل قضیه را به حاشیه می برد، باید 
مسئولیت این اقدام مشخص شود، مصوبات کمیسیون تلفیق و صحن علنی 
مجلس مشخص است با استخراج اطلاعات به راحتی این مسئله شفاف سازی 
می شود. میرزایی تصریح کرد: اضافه نمودن اعتبارات برخی از دستگاه ها نوعی 
بدعت در قانون گذاری اســت و جایگاه مجلس و شأن نمایندگان را زیر سؤال 
می برد. دســت کاری جداول بودجه با هر قصد و نیتی که انجام شــده باشد، 
عدم ارائه توضیح و پاسخی دقیق راهکاری برای اقناع افکار عمومی نخواهد 
بود. درست است جو انتخابات ریاست جمهوری و دغدغه فتح پاستور خواب 
را از چشــم برخی نمایندگان مجلس از جمله هیئت رئیســه ربوده و هر آنچه 
می گویند و انجام می دهند در راســتای پیروزی در انتخابات اســت اما همین 
تخلف (هرچند از دید آنها ناچیز) به راحتی آن روی ســکه مدیریت این قشــر 
را نشــان داده و در یک زمین ســوخته در حال بازی سیاسی هستند. حمله به 
معترضین به دست کاری جداول بیش از آنکه معنای دفاع داشته باشد، نشان 
از خالی بودن دست آنهاست؛ مگر اینکه بتوانند ادله و اسناد قابل دفاعی ارائه 

کنند که تاکنون چنین اتفاقی نیفتاده است.

پیش بینی «شرق» از اصولگرایانی که به نفع رئیسی کنار نمی کشند

آنها  که می روند آنها  که می مانند

ادامه افشاگری ها درباره تخلفات گسترده در بودجه ۱۴۰۰
دست کارى بودجه در ساختمان شیخ فضل االله

ان
یز

،  م
ند

یرب
 ش

لى
: ع

س
عک

در نامه عباس آخوندی به روحانی مطرح شد
اعتراض وزیر سابق به رئیس جمهور

شــرق: عباس آخوندی، فعال سیاسی و از وزرای  �
ســابق دولت حســن روحانی در نامه ای خطاب به 
به ردصلاحیت هــای صورت گرفته  حســن روحانی 
درخصوص داوطلبان عضویت شــوراهای اســلامی 
شــهرها و روســتاها اعتــراض کرد و عنــوان کرد او 
به عنوان رئیس جمهور در این ارتباط وظیفه  بســیار 
ســنگینی دارد. در نامه عباس آخوندی آمده است: 
بــه اســتحضار می رســاند که اخبــار حاکــی از رد 
صلاحیت گسترده تعداد زیادی از داوطلبان عضویت 
شــوراهای اســلامی شــهرها و روســتاها، از جمله 
اعضای حاضر این شــوراها در بســیاری از شهرها از 
ســوی هیئت های نظارت دارد. بی گمــان این اقدام 
ضربه ســهمگینی بــه حیثیت و اعتبــار انتخابات و 
حســن رعایت حقوق شــهروندی ایرانیان می زند. و 
این فضای ســرد انتخاباتی حاکم بر عرصه سیاســی 
ایران را بسیار ســردتر می کند. قانون اساسی، حقوق 
ملــت و تدبیر حکم می کنند کــه مردم به مؤثربودن 
رأی شان در انتخابات امیدوار باشند. این گونه اقدام ها 
جز مأیوس کردن مردم از مراجعه به صندوق  ثمری 
دیگری ندارد و شــما به عنوان رئیس جمهور در این 

ارتباط وظیفه بسیار سنگینی دارید.
آقــای رئیس جمهور؛ جنابعالــی به موجب اصل 
۱۲۱ قانون اساسی و به عنوان رئیس جمهور سوگند یاد 
کرده اید که «از آزادی  و حرمت  اشخاص  و حقوقی  که  
قانون  اساسی  برای  ملت  شناخته  است  حمایت کنید». 
خوشــبختانه در انتخابات شــوراهای اسلامی شهر و 
روســتا صلاحیت رســیدگی به صلاحیت داوطلبان 
در انحصــار هیئت های اجرائی اســت و هیچ مرجع 
دیگــری حق مداخلــه در این فرایند نــدارد. بنابراین، 
تمکین دولت به مداخله هــای فراقانونی هیئت های 
نظارت بــر ضعف دولــت و تخطــی از قانون حمل 
خواهد شــد. به موجب ماده ۳۱ قانون اصلاح پاره ای 
از مواد قانون تشــکیلات شــوراهای اسلامی کشوری 
مصــوب ۱۳۶۱٫۹٫۱ و قانون اصلاح قانون تشــکیلات 
شوراهای اسلامی کشوری و انتخابات شوراهای مزبور 
مصوب ۱۳۶۵٫۴٫۲۹ مجلس شوری اسلامی، «بررسی 
صلاحیت داوطلبان شهری در رابطه با صلاحیت های 
مذکور در این قانون در هیئت اجرائی شهرستان و پس 
از استعلام سوابق آنان از  اداره ثبت احوال شهرستان، 
وزارت اطلاعات، وزارت دادگســتری، اداره تشــخیص 
هویت و پلیس بین الملل انجام خواهد شد». هم چنین 
به موجب ماده ۴۷  قانون تشکیلات، وظایف و انتخاب 
شوراهای اسلامی کشور و انتخاب شهرداران مصوب 
۱۳۷۵/۳/۱ و اصلاحیه ۱۳۹۶/۴/۲۱ مجلس شــورای 
اســلامی، «هیئت های اجرائی پس از دریافت نتیجه 
استعلامات موظف اند ظرف مدت ۱۴ روز به صلاحیت 
داوطلبان رسیدگی و  نتیجه را به صورت کتبی و رسمی 
به همراه پرونده کامل داوطلبان به هیئت های نظارت 
متناظر ارســال نمایند». در هر دو ماده قانونی مذکور 
صلاحیت رســیدگی به صلاحیت داوطلبان بر اساس 
فرایندهای مشخصی به هیئت های اجرائی اعطا شده  
اســت. وظیفه هیئت های نظارت بــه موجب همین 
قانون ناظر بر حسن اجرای فرایندهای انتخابات است 
و هیچ حقی برای ورود ابتدایی در مســئله تشخیص 
صلاحیــت ندارنــد. قانون گذار این هیئت هــا را بدین 
منظور تعبیه کرده  اســت که اگر فرایندهای رسیدگی 
به صلاحیت ها نقض شــدند یا خدای ناکرده حقی از 
داوطلبی در فرایند رســیدگی به صلاحیت ها توســط 
هیئت های اجرائی ضایع شد، آنان احقاق حق کنند و 
نه آنکه خود تیغ بردارند و کثیری را از دم تیغ بگذرانند. 
از این رو در ماده ۴۸ قانون اخیرالذکر «نظر هیئت های 
اجرائی شهرستان، بخش مبنی بر تأیید یا رد صلاحیت 
داوطلبان حســب مــورد با تأیید هیئت هــای نظارت 
شهرســتان، بخش  معتبر است و چنانچه ظرف مدت 
۱۴ روز از تاریخ دریافت نتیجه رســیدگی به صلاحیت 
داوطلبــان، هیئت نظارت مربوط دربــاره داوطلب یا 
داوطلبــان  نظر خود را اعلام نکند، نظر هیئت اجرائی 
ملاک عمل خواهد بود». عبارت قسمت اخیر این ماده 
مبنی بر اینکه «نظر هیئت اجرائی ملاک عمل خواهد 
بود» حاکی از این اســت که اصل، نظر هیئت اجرائی 
اســت و نظر هیئت نظارت از حیــث انطباق فرایندها 
با قانون اســت و نه ورود ماهــوی و ابتدایی. تبصره ۱ 
ماده ۵۰ قانون پیش گفته حکم می کند که «داوطلبان 
شرکت در انتخابات شــوراهای اسلامی روستا و شهر 
که صلاحیت آنان در هیئت اجرائی و نظارت بخش و 
روستا رد شده است می توانند ظرف مدت چهار روز از 
تاریخ اعلام اسامی نامزدهای انتخاباتی شکایت خود 
را به ترتیب داوطلبان شورای اسلامی روستا به هیئت 
نظارت شهرســتان و داوطلبان شورای  اسلامی شهر 
به هیئت نظارت استان تســلیم نمایند». هم چنان که 
ملاحظه می فرمایید وظیفــه منظور در این ماده برای 
هیئت های نظارت، رســیدگی به شــکایات است و نه 
تشــخیص صلاحیت ابتدایی و اساسا بر اساس قاعده 
حقوقــی در مورد دامنه صلاحیت مراجع رســیدگی، 
اصل بر مضیق بودن است و نه موسع بودن. در جایی 
که قانون به صراحت فرایندهای رسیدگی به صلاحیت 
دواطلبان را در شــمار صلاحیــت هیئت های اجرائی 
می داند و نظارت بــر فرایندها را در اختیار هیئت های 
نظارت قرار داده  اســت، به فرض اینکه هیئت نظارت 
با تخلفی در فرایند و یا در انطباق مواجه شد، باید آن 
را به هیئــت اجرائی اعلام نماید. در هیچ جای قانون 
نیامده اســت کــه در چنین مواقعــی، هیئت نظارت 
به طور مســتقیم وارد تشــخیص صلاحیــت ابتدایی 
گردد. احتمالا هیئت های نظارت برای ورود به محتوا 
و رســیدگی ابتدایی به ماده ۵۳ آیین نامه اجرایی این 
قانون اســتناد می کنند که مقرر داشته  است: «هیئت 

نظارت بخش پس از وصول...
ادامه در صفحه ۳


